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رئیس موسســه تحقیقات جنگل ها و مراتع کشوردردیدار 
خود با جمعی از اصحاب رسانه طی سخنانی از خطر نابودی 
باغ ملی گیاه شناسی کشور خبر داد و گفت: باغ گیاه شناسی 
ملی ایران، بزرگ ترین باغ گیاه شناسی خاورمیانه و یکی از 
20 باغ گیاه شناسی برتر جهان با قدمت 48 ساله است که 
متاسفانه مدتی است توسط شــرکت تعاونی مسکن مورد 
تعرض قرار گرفتــه و هرآنچه فریــاد دادخواهی می زنیم 
صدای مان به جایی نمی رسد. عادل جلیلی افزود: عملیات 
برج سازی و ســاخت و ســاز غیرمجاز یک شرکت تعاونی 
مسکن در حاشیه حریم باغ ملی گیاه شناسی باعث شده تا 
این سرمایه ملی رو به نابودی برود. در حالی که طبق قانون 
درصورت ثبت یک اثر ملی، هرگونه تجاوز به حریم تعیین 
شده برای آن اثر، جرم بوده و علاوه بر مجازات مربوطه پیگرد 
قانونی نیز دارد که متاســفانه این شرکت با زیرپا گذاشتن 
قانون، درصدد بلندمرتبه سازی و تغییر کاربری اراضی در 
حریم این اثر ملی است. وی به وجود 4 هزار گونه گیاهی در 
این باغ ملی اشاره کرد وادامه داد: این ها مجموعه ارزشمند 
ژنتیکی و حاصل تلاش 50 سال گیاه شناسان کشور است. 
اما الان با اجرای این پروژه بزرگ ساخت و ساز منابع آبی باغ 

گیاه شناســی و دیگر مراکز تحقیقاتی از بین خواهد رفت و 
نتیجه اش هم که مشخص است. جلیلی تصریح کرد: سهمیه 
آب باغ گیاه شناسی ملی کشور، در ابتدا 200 لیتر بود که با 
گسترش این منطقه وساخت و سازهای انجام شده سهمیه 
آن اکنون به 95 لیتر در ثانیه کاهش یافته است. همین یک 
عامل به تنهایی می توانــد تهدیدی جدی برای بزرگ ترین 
باغ گیاه شناسی خاورمیانه باشــد. وی اضافه کرد: درهیچ 
کجای دنیا ساختمان سازی در حریم باغ های گیاه شناسی 
معنا ندارد. هیچ وقت در کنار موسســه های پژوهشی ملی 
ساختمان های بلند نمی سازند. نمی دانم چرا باغ گیاه شناسی، 
مؤسسات پژوهشی مختلفی که در این محدوده قرار دارند 
مورد توجه قــرار نمی گیرند. متاســفانه در ایران این اصل 
رعایت نمی شــود.وی خطاب به شــهرداری تهران و سایر 
مسئولان مربوطه خاطرنشــان کرد: آقایان فراموش نکنید 
که ســاخت برج های متعدد در حریم این ســرمایه بزرگ 
ملی منجر به تولید هرچه بیشتر آلودگی های صوتی و هوا 
همچنین کاهش سطح آب و از بین رفتن گونه های خاص 
باغ گیاه شناســی خواهد شــد. آقایان بعدها مدعی نشوند 
که این خطر را گوشزد نکردیم. برای چندمین بار است که 
درخواست می کنیم »هرچه سریع تر مجوز ساخت و ساز در 

این محدوده را لغو کنید«.

اخطار رئیس شورای شهر به شهرداری ؛

گفتیم که قفل ها را باز کنید، اما 
نگفتیم که خلاف ها را رسمی کنید 
رئیس شورای شهر تهران نسبت به تفاهم نامه 
جدید شهرسازی هشدار داد و گفت: در صورت 
ادامه روند، موضــوع را به مراجع قضایی اعلام 
می کنیم.مهدی چمران در صحن علنی شورای 
شهر تهران با اشاره به تفاهم نامه شهرداری در 
حوزه شهرسازی اظهارکرد: یک تفاهم نامه در 
حوزه مباحث شهرسازی امضا شده که متن آن 
قوانین شهرسازی است و کار معاونان شهردار 
نیست ؛چرا که این مسائل باید در شورای عالی 
شهرسازی، کمیسیون ماده 5 و شورای شهر 
تصویب شود و قطعا اگر جلوی آن گرفته نشود 
به مراجع قضایی منعکس می شود. وی افزود: 
این نمی شود که ما در اینجا تصویب کنیم که 
پول قطع درخت باید به یک حســاب خاص 
واریز شود، اما در آن تفاهم نامه بگویند که پول 
را به خزانه بریزید و مثلا شهرداری های مناطق 
آن را بردارند ، این نمی شود و خلاف قانون است 
و اصلا چه کسی گفته این انجام شود و سریع و 
زود آن را جمع کنید وگرنه برای ما و شهرداری 

مشکلاتی را ایجاد می کند.
چمران با بیان این که نامه ای به شهردار تهران 
نوشــته و به آن ها توضیح داده ام، اذعان کرد: 
یک نامه دیگر هم آماده کــرده ام و ما گفتیم 
که قفل و بســت ها را باز کنید، اما نگفتیم که 
همه خلاف ها را رســمی کنید و این درست و 
صحیح نیست و باید به قاموس شهر که همان 
طرح تفصیلی اســت و جان کندیم تا تدوین 
شد پایبند باشیم وگرنه سنگ روی سنگ بند 
نمی شود و هیچ کس نمی تواند شهر را کنترل 
کند و اگر هر خلافی را بپذیریم، راه بی قانونی 

باز می شود.
رئیس شــورای شــهر تهران افزود: هشدار و 
اخطار می دهــم در صورت ادامــه این روند 
به مراجــع قضایــی آن را منعکــس و اعلام 
می کنم،خاطرنشــان کرد: معاون شهرسازی 
که بنیان گذار این کار بود در جلسه امروز حاضر 
نیست، اما بگویم معاونان شهرداری که آن را 
امضا کردند این کار خــارج از وظایف آن ها و 
قانون است و قانونا کسانی که آن را امضا کردند 
ریش شــان گیر اســت و زمانی به سراغ شان 

می آیند و این کار باید اصلاح شود.
به تازگی صورت جلسه ای با امضای چهار معاون 
شــهردار تهران و چند تن از مدیران، منتشر 
 شده که نشان از تفاهماتی در حوزه شهرسازی

 دارد.
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سوالی که مادران آینده می پرسند؛ 

مصرف زعفران و بارداری؟
پریسا جمدی / گروه ترجمه 
news@ naslefarda.net 

اگرچه زعفران بــرای خانم های باردار مزایای 
بسیاری دارد مانند کاهش فشار خون و کمک 
به هضم غذا، قبل از شروع مصرف زعفران در 
دوران بارداری، با پزشک خود مشورت کنید. 
زعفران صرفاً چون گیاه است نمی تواند ایمن 

و بی خطر باشد.
 آیــا زعفران تاثیــری بر رنگ 

چهره کودک دارد؟
طبق ســنت ها، کــه از خرافات و افســانه ها 
سرچشمه می گیرد و طبق گفته های طرفداران 
زعفران، مصرف آن در طول بارداری منجر به 
رنگ چهره سفیدتر در کودک می شود. صبر 
کنید، این رشته های ازشمند گران قیمت را با 
حرص و ولع نخورید! آگاه هستید که مصرف 
زیاد زعفران، تنها بیشــتر از 10 گرم در روز 
می تواند برای شما و کودکتان کشنده باشد؟ 
هیچگونه تحقیقی وجود ندارد که ثابت کند 
مصرف زعفران و شیر در دوران بارداری باعث 
می شود کودکی سفیدتر داشته باشید، اگرچه 
زعفران در دوران بارداری مزایای دیگری دارد. 
علاوه بر این، رنگ پوست کودک به هیچ وجه 
وابسته به مصرف زعفران توسط مادر نیست. 
مصرف بیش از حد زعفران در دوران بارداری 
می تواند باعث ایجاد سایر عوارض و حتی سقط 

جنین شود. 
رنگ چهره کودک توســط عوامل ارثی و ژن 
تعیین می شــود و هر چیزی کــه می خورید 
یا می نوشــید هیچ تأثیری روی این موضوع 

نخواهد داشت. 
http://www.momjunction.com :منبع

یافته ها

ویترین های موزه ملی ضدزلزله می شوندملاک سفرهای نوروزی تزریق دو دوز واکسن است
مهر: وزیر کشور گفت: در حال حاضر تزریق 2 دوز واکسن در سامانه برای سفرهای نوروزی ملاک عمل است، اما در ستاد ملی کرونا تاکید 
شد که تزریق دوز سوم واکسن مورد توجه قرار گیرد. احمد وحیدی وزیر کشور در پایان جلسه قرارگاه ستاد ملی مقابله با کرونا درجمع 
خبرنگاران گفت: درجلسه چند موضوع مورد بررسی قرارگرفت که نخستین آن بررسی آثارروانی و آسیب های اجتماعی ناشی ازکرونا 
ویروس بود. موضوع مهمی که به قرارگاه ستاد ملی مقابله با کرونا سپرده شده بود تا اختلالات روانی وآسیب های اجتماعی ناشی ازکرونا 
بررسی شود ودرهمین راستا نیزگزارشی توسط سازمان روانشناسی درجلسه ارائه شد. وی افزود: باید بررسی های لازم انجام شود تا با 
توجه به اهمیت موضوع علاوه برآثارجسمی، آثار روانی واجتماعی درپژوهش ها مشخص شود و از سوی دیگر گروه های هدف مشخص 

و آموزش ها و مداخلات لازم ارائه شود.

ایسنا: درراستای بهسازی تجهیزات نمایشگاهی و مجهزکردن موزه ملی ایران به ویترین های ضدزلزله تفاهم نامه ای بین موزه ملی ایران 
و آژانس همکاری های بین المللی ژاپن امضا شد. مراسم امضای اسناد پروژه بهسازی تجهیزات نمایشگاهی موزه ملی ایران، میان این موزه 
و آژانس همکاری های بین المللی ژاپن با حضور جبرئیل نوکنده رئیس کل موزه ملی ایران، مرتضی ادیب زاده سرپرست اداره کل موزه ها 
معاونت میراث فرهنگی، آیکاوا کازوتوشی سفیر ژاپن در ایران، تارو آزوما رئیس دفتر جایکا در ایران و محیط طباطبایی رئیس ایکوم ایران در 
محل موزه ملی ایران برگزار شد. نوکنده درباره ضرورت این همکاری بیان کرد: باتوجه به نبود دانش کافی برای ساخت ویترین های ضدزلزله، 
استاندارد نبودن ویترین های موزه ها در مقابل زلزله همچنین تجارب ارزشمند طرف ژاپنی با اجرای این پروژه علاوه بر ارتقای امر حفاظت 
از اموال فرهنگی تاریخی منقول و بهبود ارائه کیفیت خدمات به بازدیدکنندگان، همکاری های علمی بین دو کشور گسترش پیدا می کند.

ساکنان 
مریم یادگاری / گروه جامعه

   M.Yadegari@gmail.com

پایتخت شب 1۶ اسفند سنگین ترین ترافیک سال 1400 
تهران را تجربه کردند، به طوری که شهروندان تهرانی برای 
رسیدن به خانه های شان با مشکلات زیادی مواجه شدند، 
برخی از آن ها دقایق زیادی منتظر وسایل نقلیه عمومی و 
تاکسی های اینترنتی شــدند و برخی که وسیله نقلیه 

شخصی داشتند ساعت ها ترافیک ســنگین را تجربه 
کردند. تصاویر منتشر شــده از ترافیک در شبکه های 
مجازی نشان می دهد برخی معابر تا حوالی ساعت 2۳ 
همچنان شاهد ترافیک بودند، طوری که به گفته جعفر 
تشکری، رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران 
»در برخی معابر مردم ساعت ها در همان جای خود مانده 
بودند و خودروهای شان تکان نمی خورد، اتفاقی که در 
سال های اخیر کم تر آن را تجربه کرده بودیم«. اگرچه 

ترافیک و تهران سال هاســت که با یکدیگر پیوند جدا 
نشدنی دارند، اما وقتی ترافیک سنگینی مانند آن چه رخ 
داد، ایجــاد می شــود حتمــاً مجموعــه ای از عوامل 
دست به دست هم داده اند تا سنگین ترین ترافیک سال 
1400 شهروندان تهرانی را سرگردان و معطل کند. یکی 
از عوامل این ترافیک بارندگی شــدید شب شانزدهم 
اسفندماه بود، اصغر عطایی، دراین باره به ایرنا گفت: معمولاً 
در بازه زمانی اسفند تا اردیبهشت شاهد بارش های بهاری 
و رگباری هستیم که نقطه ای از شهر را درگیر می کنند و 
در سطح خیابان می نشیند و تا زمانی که به انهار هدایت 
شود دقایقی باعث تجمع آب در سطح خیابان می شود.

همچنین بارش باران در اوج ترافیک سبب شد که عمده 
معابر شهری دچار اختلال شوند به گونه ای که همه عوامل 
تلاش کردند، اما منجر به حل مشکل نشد و تا ساعت 2۳ 
بسیاری از معابر درگیر ترافیک بود، 40 نقطه آب گرفتگی 
جدی در تهــران داریم که موجب اختلال تردد شــد.
همچنین این آب گرفتگی ها سبب افزایش ماموریت های 
آتش نشانی شد، سید جلال ملکی، سخنگوی آتش نشانی 
در این باره اظهارکرد: با شــدت بارندگی ها نوع آمادگی 
آتش نشانان متفاوت بود و آتش نشانان در ماموریت های 
خود با استفاده از تجهیزاتی نظیر پمپ های آبکش در 

معابر مشغول عملیات بودند.

پایتخت سنگین ترین ترافیک سال ۱۴۰۰ را تجربه کرد؛

تهران در قرق بارندگی و آخرسال


